

Climate change and disasters are one of the defining challenges of our times. In Asia-Pacific, it is profoundly shaping the lives of communities, impacting food security, nutrition, clean water, health and livelihoods of women, men and marginalized groups. In particular, rural women, children, older persons, persons with disabilities, ethnic minorities and other disadvantaged groups bear a heavier burden of climate change, due to social inequalities that limit them. Climate change, in turn, widens socio-economic gaps, trapping these communities in a vicious cycle.

GENDER EQUALITY AT THE HEART OF CLIMATE ACTION AND DRR

Women and marginalized groups, by virtue of their position and roles, are a fountain of solutions to tackle climate change. It is critical to leverage their knowledge, capacities and skills towards adapting to and mitigating climate change. Recognizing this pertinent need as the global community makes headways on the Paris Agreement, the Sendai Framework for Disaster Risk Reduction (DRR) and the 2030 Sustainable Development Agenda, UN Women, UN Environment and the Swedish International Development Cooperation Agency (Sida) are joining hands to implement EmPower: Women for Climate-Resilient Societies.

EMPOWER IN ACTION

The five pillars of EmPower's work are:

VOICE AND LEADERSHIP

Enabling women's civil society organizations to understand, participate and influence climate change and DRR decision-making processes. Promoting women's leadership in governments and civil society for climate action and DRR. Developing training modules, best practices, peer learning, exchange visits for CSOs and joint dialogues among government stakeholders and civil society.

DATA FOR DECISION-MAKING

Engaging statistics offices and regional organizations to generate, collect and use sex-age-diversity disaggregated to better understand the gendered impacts of climate change and disasters. Understanding data needs and identifying tools for climate policy makers to use disaggregated data for policy decisions. Building capacity, through trainings, regional expert groups on gender statistics and climate change, among national governments.



GENDER-RESPONSIVE CLIMATE POLICIES

Supporting national institutions to integrate gender equality and human rights in climate change, DRR, energy policies and processes. Enhancing coordination between gender and climate change machineries. Designing tools and building institutional capacity among policymakers to ensure gender equality and human rights are well considered in climate and DRR policymaking.

RENEWABLE ENERGY FOR RESILIENT LIVELIHOODS

Tapping into women's entrepreneurship so they are able to use renewable energy for climate-resilient livelihoods. Enhancing policies and provincial plans to support women's entrepreneurship in the renewables sector. Providing skills development and institutionalizing financing instruments to support women's access to renewable energy technologies and demonstrating on-the-ground options of alternate climate-resilient livelihoods for women.

REGIONAL ENGAGEMENTS

Ensuring that regional policies and processes on climate change, DRR and energy are inclusive and recognize everyone's needs, perspectives and knowledge. Leveraging knowledge products, South-South exchanges, tools and engaging the ASEAN Secretariat to influence civil society and intergovernmental processes on climate and DRR at a regional level.

Klimawandel und Umweltkatastrophen haben verheerende Auswirkungen auf die Lebensmittelsicherheit, Ernährung, sauberes Wasser, Gesundheit und Lebensgrundlagen von Frauen, Männern und marginalisierten Randgruppen im asiatisch-pazifischen Raum aus. Vor allem Frauen in ländlichen Gebieten, Kinder, ältere Menschen, Menschen mit Behinderungen, ethnische Minderheiten und andere benachteiligte Gruppen sind aufgrund sozialer Ungleichheiten besonders betroffen. Daher vergrößert der Klimawandel das sozioökonomische Gefälle und hält diese Gemeinschaften in einem Teufelskreis gefangen.

GLEICHSTELLUNG DER GESCHLECHTER IM MITTELPUNKT VON KLIMAPOLITIK UND KATASTROPHENSCHUTZ

Frauen und marginalisierte Gruppen sind aufgrund ihrer Position und Rolle essentiell für die Bewältigung des Klimawandels. Das Sendai Framework for Disaster and Risk (DRR) und Agenda 2030, UN Women, UN Environment und die schwedische Agentur für internationale Entwicklungszusammenarbeit (Sida) haben diese Notwendigkeit erkannt und arbeiten gemeinsam an der Umsetzung von EmPower: Women for Climate-Resilient Societies.

EMPOWER IN ACTION

Die fünf Säulen der Arbeit von EmPower sind:

MITSPRACHE UND FÜHRUNG

Unterstützung von zivilgesellschaftlichen Frauenorganisationen, Entscheidungsprozesse in den Bereichen Klimawandel und Katastrophenvorsorge zu verstehen, daran teilzunehmen und zu beeinflussen. Förderung der Führungsrolle von Frauen in Regierungen und der Zivilgesellschaft im Bereich Klimaschutz und Katastrophenvorsorge. Entwicklung von Schulungsmodulen, Best Practices, Peer Learning und gemeinsamen Dialogen zwischen staatlichen Akteuren und der Zivilgesellschaft.

DATEN ZUR ENTSCHEIDUNGSFINDUNG

Einbindung von Statistikämtern und regionalen Organisationen in die Erstellung, Sammlung und Nutzung nach Geschlecht und Alter aufgeschlüsselter Daten, um die geschlechtsspezifischen Auswirkungen von Klimawandel und Katastrophen besser zu verstehen. Verständnis des Datenbedarfs und Identifizierung von Instrumenten für Klimapolitiker*innen, um disaggregierte Daten für politische Entscheidungen zu nutzen. Aufbau von Kapazitäten bei nationalen Regierungen durch Schulungen und regionale Expert*innengruppen für Geschlechterstatistiken und Klimawandel.



GESCHLECHTSSPEZIFISCHE KLIMAPOLITIK

Unterstützung nationaler Institutionen bei der Integration von Geschlechtergleichstellung und Menschenrechten im Klimawandel, Katastrophenschutz, und Energiepolitik. Verbesserung der Koordinierung zwischen Gender- und Klimabehörden. Entwicklung von Instrumenten und Aufbau institutioneller Kapazitäten bei politischen Entscheidungsträgern, um sicherzustellen, dass die Gleichstellung der Geschlechter und die Menschenrechte in Klima- und Katastrophenschutz angemessen berücksichtigt werden.

ERNEUERBARE ENERGIE

Verbesserung der Politik und der Pläne der Provinzen zur Unterstützung des Unternehmertums von Frauen im Bereich der erneuerbaren Energien. Qualifizierung und Institutionalisierung von Finanzierungsinstrumenten, um den Zugang von Frauen zu Technologien für erneuerbare Energien zu fördern und vor Ort Möglichkeiten für alternative klimaresistente Lebensgrundlagen aufzuzeigen.

REGIONALES ENGAGEMENT

Sicherstellen, dass regionale Politik und Prozesse in den Bereichen Klimawandel, Katastrophenvorsorge und Energie integrativ sind und die Bedürfnisse, Perspektiven und das Wissen aller Beteiligten berücksichtigen.